
با پاي�ان يافتن كرونا و 
باز شدن مدارس، گره 
ترافيك شهر تهران كه 
هميشه به عنوان يك 
مشكل بزرگ پايتخت 
محس�وب مي  ش�ود، 
بدتر رخ  نمايي مي  كند. 
از س�طح خيابان ت�ا تونل هاي مترو، ش�لوغي 
بخشي از زيست هر روز صبح تهراني ها محسوب 
مي  ش�ود. در ش�رايطي كه چندين سال است 
سرعت افتتاح ايس�تگاه هاي مترو نيز كاهش 
قابل توجهي پيدا كرده، اخباري از سوي برخي 
از اعضاي شوراي شهر درباره واگن استيجاري 
مترو نيز براي حل مشكلات ترافيك شهري به 
گوش مي  رسد. براي بررسي واقعيت اين ماجرا و 
همچنين راهكارهايي كه براي كم كردن شدت 
مشكل ترافيك انديشيده شده به سراغ علي 
اصغر قائمي رفتيم و در گفت  وگوي »جوان« با 
اين عضو كميسيون عمران و حمل ونقل شوراي 
شهر تهران اين موضوعات را بررسي كرده ايم. 

در مورد خبري ك�ه درباره واگن هاي 
اس�تيجاري مطرح ش�ده ابت�داً اين 
س�ؤال به وجود مي  آيد كه با توجه به 
اينكه واگن وسيله اي بسيار بزرگ و 
سنگيني است، اس�تيجاري بودن به 
معناي اينكه روزي آن را بياوريم و روز 
ديگري بخواهيم تحويل دهيم، چگونه 

امكان  پذير است؟
م��ن نمي  دانم چه كس��ي اي��ن ح��رف را مطرح 
كرده اس��ت، ولي اين موضوع در صحن ش��وراي 
شهر تهران تا به حال مطرح نشده و در كميسيون 
تخصصي حمل  و نق��ل هم نيز تا ب��ه حال چنين 

مسئله اي مطرح نشده است. 
ولي يكي ديگر از اعضاي شوراي شهر 
تهران در حاشيه جلس�ه اخير شورا 
نيز اين مسئله واگن هاي استيجاري 

را دوباره مطرح كردند. 
شايد نظر شخصي خودشان را مطرح كرده باشند، 
ولي در كميس��يون تخصصي نيز تا ب��ه حال اين 
موضوع مطرح نشده اس��ت، هر چند اگر اجاره به 
ش��رط تمليك باش��د، گزينه خوبي است؛ يعني 
شهرداري فعلًا توان مالي خريد واگن را ندارد، اجاره 
مي  كند به شرط تمليك و از محل درآمدي كه اين 
واگن ها ايجاد مي  كند، آرام آرام متعلق به شهرداري 
خواهد شد. اين ايده خوبي است، يعني بگويند آقاي 
سازنده اين واگن را بساز، به ما اجاره بده تا ما از محل 

درآمد، آن را خرد خرد پرداخت كنيم. 
ولي اينكه تصور كنيم يك واگني را از يك كشوري يا 

جايي اجاره كنيم، بياوريم در تهران نصب كنيم. . . 
اينكه بع��د مثلًا قرار باش��د پنج س��ال ديگر آن را 

برگردانيم، اصلاً قابل قبول نيست. 
قبلًا مطرح مي  ش�د كه اگ�ر ما حتي 
پول واگن ه�ا را ه�م پرداخت كنيم، 
بين يكس�ال  و نيم تا دو س�ال طول 
خواهد كش�يد كه واگن ها به كش�ور 
برس�د. بع�د مطرح ش�د كه ش�ايد 
داخلي سازي داشته باشيم، بالاخره 
اين بحث واگن ها كه مطرح مي  ش�د، 

به كجا رسيد؟
ما خودمان يك كارخانه واگن سازي داريم كه اگر 
درست تأمين ش��ود، طبيعتاً بخش قابل توجهي از 
نياز تهران را مي  تواند تأمين كند؛ تهران حداقل الان 
هزار واگن كم دارد و تأمين ه��زار واگن كار دفعي، 
چند روزه و چند ماهه نيس��ت، بايد در يك فرآيند 
ميان مدتي در مورد آن فكر كرد، ولي فكر مي  كنم كه 
بهترين راهكار شايد سرمايه  گذاري بخش خصوصي 
باشد، اگر بخواهم در اين خصوص مثال بزنم راه  آهن 
يك چيزي به نام ايستگاه هاي قطار در نقاط مختلف 
كشور دارد، حالا چه ايستگاه هاي مراكز استان ها و 
چه ايستگاه هاي بين  راهي در شهرهاي كوچك هم 
هستند، يك چيز ديگري به نام شبكه ريلي هم دارد، 
يك چيز ديگر هم دارد به نام سيس��تم اسكادا كه 
سامانه نظارت، كنترل و جمع آوري داده ها مربوط 
به كنترل قطارهاست، چيز ديگري به نام كشنده 
هم دارد كه ما آن را به نام لوكوموتيو مي  شناس��يم 
و همه اين چيزه��ا متعلق به راه  آه��ن جمهوري 
اس��لامي اس��ت اما به بخش خصوصي اجازه داده 
هش��ت  تا، ده  تا، ش��انزده  تا و هر چقدر ديگر واگن 
بياورد، هر هش��ت  تا يا ده  تاي آنها را سرهم كند و 
اسم آن را ش��ركت خصوصي قطارها فلان بگذارد، 
كما اينكه اگر شما الان با قطار سفر كنيد، مي  بينيد 
كه شركت هاي خصوصي متعددي وجود دارد، يعني 
بخش حاكميت راه  آهن در اختيار راه آهن جمهوري 
اسلامي ايران اس��ت، بخش مسافركشي در جايي 
كه تصدي گري محس��وب مي  ش��ود برون  سپاري 
شده است، اين مدل را در مقياس بسيار حساس تر 
نيز در ش��ركت هاي هواپيماي��ي مي  بينيم، يعني 
فرودگاه، نظ��ام ناوبري هواي��ي، برج هاي مراقبت، 
برخي سيس��تم هاي امنيتي ايستگاه ها همه اينها 
دست حاكميت است، ولي هر كسي چهار تا، سه  تا، 
10  تا هواپيما تهيه كرده و اسم يك شركتي نيز روي 
آن گذاشته و يك شركت هواپيمايي شده اند، ولي در 
تابعيت قوانين جمهوري اسلامي دارند خدمات خود 

را ارائه مي  كنند. 
خب ش�ما چنين قابليتي را در شهر 

هم داريد؟
پيشنهاد ما به شهرداري تهران و كميسيون حمل 

 و نقل اين است كه شهرداري اين فضا را ايجاد كند 
كه بگويد آقاي سرمايه  گذار بيا با تضميني كه من 
مي  دهم كه سرمايه شما از بين نرود و سود شما هم 
تضمين شود، دوتا يا 10  تا قطار روي ريل هاي ما 

بينداز و مسافر جابه  جا كن. 
خب ب�رآوردي داري�د ك�ه اگر يك 
سرمايه  گذاري بخواهد چنين كاري 
انجام دهد، چه مقدار سرمايه  گذاري 
بايد انجام دهد و بازگشت سرمايه آن 

چند وقته خواهد بود؟
مطالعات انجام خواهد شد و مطالعات اقتصادي در 
مورد اينها انجام مي  شود، اصل قضيه در شهرداري 
قبلًا آزمون ش��ده، س��ال ها پيش به شكل زيادي 
ش��ركت هاي زيادي آمدند، اتوبوسراني خصوصي 
راه انداختند و هنوز هم آثاري از آن باقيمانده ولي 
متأسفانه حمايت جدي از آن انجام نشد، كم كم به 
سمت زيان  دهي رفت و بخش هاي خصوصي طبيعتاً 

چنين شرايطي را دنبال نمي  كنند. 
در موضوع مترو هم خب امكان دارد 

اين اتفاق تكرار شود. 
عرض ما ه��م همين اس��ت كه ش��هرداري مدل 
اقتصادي خود را به گونه اي تدوين كند كه بخش 
خصوصي رغبت كند.   طبيعتاً بايد با دولت مذاكرات 
جدي داشته باشند، اگر ما بخواهيم تحول جدي 
در حوزه حمل  و نقل عموم��ي به خصوص مترو و 
اتوبوسراني به خصوص در شهر تهران داشته باشيم، 
چاره اي نداريم به جز اينكه اين مدل را دنبال كنيم.  
ش��هرداري با منابع اندك خودش نمي  تواند ظرف 
يكي دو سال نياز شهر تهران را برطرف كند، الان 
صحبت از اين مي  كنيم كه ما 10  هزار اتوبوس نياز 
داريم، ولي زير 2 هزار اتوب��وس موجودي داريم و 
اين فاصله خيلي زياد است، اين فاصله خيلي زياد 
را فقط توان اقتصادي بخ��ش خصوصي مي  تواند 
وسط ميدان بياورد، البته به شرط اينكه سرمايه آن 
تضمين ش��ود كه از بين نخواهد رفت و سودآوري 
خواهد داشت، همين مدل را مي  شود در حوزه مترو 
هم پياده سازي كرد و در واقع معضلات حمل  و نقلي 
شهر تهران الان مهم ترين معضل شهر است، ولي اگر 
شهرداري به سمت اين مدل برود به نظر مي  رسد كه 
مي  تواند ان شاءالله در فاصله زماني خيلي كوتاهي 

نياز شهر را برطرف كند. 
وقتي درباره خصوصي س�ازي چه در 
مترو و چ�ه در اتوبوس�راني صحبت 
مي  كنيد، طبيعت�اً اين تص�ور ايجاد 
مي  ش�ود كه بايد منتظر يك افزايش 
قيمتي هم باشيم، آيا مي  توان به نحوي 
مديريت كرد كه اي�ن افزايش قيمت 
نباشد يا مديريت ش�ده باشد؟ و اگر 
قرار باشد مثلًا بخش�ي از اين هزينه 

را خود شهرداري يارانه   دهد آيا خود 
شهرداري نمي  تواند وارد شود و اين 
هزينه ها را انجام دهد و ديگر نياز به 

ورود بخش خصوصي نباشد؟
بالاخره اگ��ر مطالعات اقتصادي اي��ن پروژه انجام 
شود، پاسخ اين سؤالات نيز پاسخ داده خواهد شد، 
اينها سؤالات خيلي جدي و مهمي است كه حتماً 
بايد پاسخ آنها در مطالعات اوليه پروژه و امكان  پذير 
بودن آن بررسي شود. عرض كردم الان شما بليت 
هواپيما را بر چه اساسي پرداخت مي  كنيد، شوراي 
رقابت ورود مي  كند، وزارت راه بر آن نظارت دارد، 
دستگاه هاي مختلف هستند و بر اساس يك مدلي 
تعريف مي  شود. همينطور در مورد بليت قطار هم 
همين گونه است و مي  شود همين مدل را در حوزه 
ش��هر نيز پياده س��ازي كرد، البته حتماً مطالعات 
عميقي لازم دارد كه هم مناف��ع مردم در آن ديده 
شده باشد تا اجحافي به مردم صورت نگردد و هم 
شهرداري زير بار فشار بيش از حدي كه از توانش 
خارج باش��د، نرود و هم ب��اري را به دولت تحميل 
نكنيم، اين راه  حلي است كه اكثر كشورهای دنيا آن 
را تجربه كرده اند و ما هم گريزي نداريم، غير اينكه 
از همين روش استفاده كنيم تا بتوانيم فعاليت هاي 
خيلي جهشي داشته باشيم تا در زمان كوتاه جبران 

عقب  ماندگي هاي خود را داشته باشيم. 
در خصوص داخلي س�ازي واگن ها كه 
اشاره كرديد، فكر مي  كنيد آن شرايطي 
كه گفتيد اگر تأمين شود، ظرفيت چه 

مقدار واگن در سال وجود دارد؟ 
من در اين خصوص اطلاع دقيق��ي ندارم، ولي آن 
پيش��نهادي كه در م��ورد س��رمايه  گذاري بخش 
خصوصي هم گفته ش��د، منظور اين نيس��ت كه 
كسي برود از چين يا جاهاي ديگر واگن بياورد، بايد 
سرمايه  گذاري كنيم كه همين ظرفيت هاي توليد 
داخل را افزايش دهيم و از محل همان ها منافعي را 

براي شهر تضمين كنيم. 
در خصوص اتوبوس ها و تاكسي ها هم 
قرار شده بود بخش�ي از داخل تأمين 
شود، چقدر انجام شده و چقدر نيازها 

از اين طريق برطرف مي  شود. 
 در مورد تاكس��ي كه ما الان توليد ش��ركت هاي 
داخلي را داريم. مشكلي كه شهرداري دارد، بحث 
تأمين منابع براي خريد است و اين مسئله تأمين 
منابع گير شهرداري است. از سوي ديگر اتوبوس و 
مترو اولويت خيلي بالاتري نسبت به تاكسي دارد. 
تاكسي به عنوان يك مدل حمل  و نقل عمومي در 
اس��تانداردهاي حمل  و نقلي محسوب نمي  شود و 
از نظري به عنوان س��فرهاي خصوصي و شخصي 
محسوب مي  ش��ود.  آن چيزي كه شهرداري بايد 
بيشتر روي آن پافشاري كند و تأكيد داشته باشد 
حوزه اتوبوس و مترو است، ولي طبيعتاً اگر اين فضا 
براي شركت هاي تاكسيراني خصوصي هم ايجاد 
شود، باز هم ما نياز نداريم كه برويم تاكسي بخريم 
كما اينكه ش��ما در تاكس��ي فرودگاه اين مدل را 
ديده  ايد كه بهترين وسيله نقليه را بخش خصوصي 
آورده و برده فرودگاه، براساس نظام تنظيم گيري كه 
شهرداري دارد و در سازمان مديريت بر تاكسيراني 
اين كار را انجام مي  دهند مي  تواند مشكل خطوط 

مختلف تاكسيراني را برون  سپاري حل كند. 
نماي كلي وضعيت برنامه پيش  روي 

حمل  و نقلي تهران چگونه است؟
شرايط عمومي حمل  و نقلي شهر ما خوب نيست. 
كمبود وس��يله نقليه داريم، تأكيد ما در شورا اين 
نيست كه فعلًا زيرس��اخت هاي مترو توسعه پيدا 
كند، همين حدي كه ح��دود 260 كيلومتر مترو 
داريم، اگر سرفاصله ها را به 2/5 دقيقه برسانيم با 
افزايش واگن و قطارهايي كه در اين خطوط حركت 
مي  كنند يك بخش عمده اي از نياز شهر را تأمين 
مي  كنيم و در فاز بعدي بايد به فكر توسعه خطوط 
بود، چون توسعه خطوط الان بسيار پرهزينه شده 
و با فرض اينكه م��ا خطوط را هم توس��عه دهيم، 
اگر قطار نداش��ته باش��يم روي ريل ه��ا بيندازيم 
طبيعتاً خط خالي فاي��ده اي ندارد. بنابراين تأكيد 
كميسيون حمل  و نقل شوراي شهر بر اين است كه 
اول كمبودهاي فعلي جبران شود و بعد به سمت 

توسعه خطوط برويم.

آغاز عمليات عمراني بيش از۳۰هزار واحد مسكوني در تهران

ورود واگن هاي خصوصي به مترو  
به اميد شکستن قفل ترافيك تهران

عضو شوراي شهر تهران در گفت  وگو با »جوان« مطرح كرد

  عضو كميسيون عمران و حمل  و نقل شوراي شهر تهران: اتوبوس و مترو اولويت خيلي بالاتري نسبت به تاكسي دارد
 تاكسي به عنوان يك مدل حمل  و نقل عمومي در استانداردهاي حمل  و نقلي محسوب نمي  شود

سخنگوي شهرداري تهران با اشاره به تمركز مديريت شهري بر 
رونق صنعت ساختمان  گفت: با تسهيل گري قرارگاه مسكن، عمليات 
عمراني ۳۰ هزار و ۳۰۰ واحد مسكوني در شهر تهران آغاز شده است. 
عبدالمطهر محمدخاني، س��خنگوي ش��هرداري تهران درباره فلسفه 
شكل گيري قرارگاه جهادي مسكن در پايتخت توضيح داد: در پي ابراز 
نارضايتي رهبر معظم انقلاب و تأكيد بر حل مس��ئله مسكن در كشور، 
قرارگاه جهادي مسكن با دستور شهردار تهران از روز 11 بهمن ماه 1۴00 
ماهيت پيدا كرد.  وي افزود: در تاريخ مذكور، ش��هردار تهران از مديران 
ستادي و ش��هرداران مناطق بيست و دوگانه، شناس��ايي گلوگاه هاي 
بروز آشفتگي در حوزه مسكن را خواستار شد و بر اين اساس مقرر شد، 
درباره مواردي كه در حيطه اختيارات و وظايف مديريت شهري است، 

در جلسات مستمر قرارگاه جهادي مسكن هم انديشي و تصميم گيري 
ش��ود.  محمدخاني درباره آخري��ن وضعيت تفاهمنامه هاي س��اخت 
مسكن در پايتخت بر اثر تسهيل گري شهرداري تهران نيز گفت: يكي 
از مأموريت هاي قرارگاه جهادي مسكن، تسهيل در فرآيندهاي قانوني 
ساخت مس��كن در محدوده پايتخت و نوس��ازي بافت فرسوده است.  
وي ادامه داد: بر همين اساس، ش��هرداري تهران تاكنون تفاهم ساخت 
۳۸0هزار واحد مسكوني را با دستگاه هاي مختلف از جمله بنياد مسكن 
انقلاب اسلامي، دانش��گاه ها، نهادهاي نظامي و ش��بكه بانكي منعقد 
كرده اس��ت. نكته قابل توجه اينكه از ميزان۳۸0 هزار واحد مس��كوني 
تفاهم و برنامه ريزي شده، بر اثر مولدسازي اراضي رسوبي تحت تملك 
شهرداري تهران، ظرفيت ساخت 2۹ هزار و ۴00 واحد مسكوني ايجاد 

شده كه مجوزهاي قانوني ساخت 5هزارو۷50 واحد مسكوني در اراضي 
مذكور صادر شده است.  سخنگوي شهرداري تهران ضمن تأكيد بر دغدغه 
مديران شهري براي تحرك صنعت ساختمان و استفاده از ظرفيت هاي 
شهرداري براي كاهش دغدغه مسكن شهروندان گفت: شهردار تهران و 
اعضاي قرارگاه جهادي مسكن، مستمر در حال پيگيري اخذ مجوزها و 
پيشروي عمليات اجرايي ۳۸0 هزار واحد مسكوني مورد تفاهم هستند. 
طبق آخرين بررس��ي ها، تاكنون احداث ۳0 هزار و ۳00 واحد ناشي از 
تفاهم هاي مورد اشاره آغاز شده است. وي در پايان دعوت شهرداري را از 
تمامی دستگاه ها براي سرمايه گذاري و ورود به جريان ساخت وساز در 
پايتخت يادآور ش��د و ابراز اميدواري كرد كه رونق صنعت ساختمان و 

خروج از بن بست هاي سرمايه گذاري در اين حوزه محقق شود.

سجاد آذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

روزگاري تجسس، سر كردن به خانه مردم يا شنيدن مكالمه تلفني 
آنان بود، اما امروزه شيوه هاي تجسس چنان متنوع شده كه دود از 
كله آدم بلند مي شود. يكي از آنها »اسكرين شات« گرفتن است. . . 

چيزي كه مي تواند مخل آسايش يكايك ما باشد!
»فرانسيس كوري« متخصص ارتباطات، اسكرين شات گرفتن 
را تكنيكي مبتني بر م�درك مي داند كه همچون ش�بحي در 

قلمروهاي آنلاين پرسه مي زند!
چه بسيارند سياس�تمداران ناموري كه با درز كردن پيام هاي 
شخصي شان رس�وا و مجبور به استعفا ش�ده اند. چه فراوان تر 

كساني كه بازيچه ندانم كاري هايشان در اينترنت شده اند!
فناوري، ازدياد اسكرين شات ها را سرعت بخشيده است. آنها 
پيغام هاي ش�خصي قابل سرقت نيس�تند. مدارك مستندي 

هستند كه مي توانند در كسري از ثانيه آبروي شما را ببرند. 
پس لطفاً پستي بگذاريد كه اگر گذرتان به محكمه افتاد، بتوانيد 

از آن دفاع كنيد!
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   يك ش�هروند - اصفهان: پليس و وزارت اطلاعات اعلام 
كرده اند گزارش مخلان امنيت در جريان آش��وب هاي صورت 
گرفته به آن  نهادها اعلام شود. من بارها درباره شبكه  سايبري 
كه در اين باره فعال است با شماره هاي اعلام شده تماس گرفته ام، 

اما كسي جوابگو نيست. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰۹۱۹۰۹۶۸۵۳۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد
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معاونت علمی رياست جمهوری:
در تلاشيم شرایط را 

برای جذب نخبگان فراهم کنيم
پس از انتش�ار گزارش�ی درباره مهاجرت نخب�گان در همين 
صفحه، معاونت علمی و فناوری رياست جمهوری توضيحاتی 

را به دفتر روزنامه ارسال كرده است.
متن توضيحات معاونت علمی و فناوری رياس��ت جمهوری نسبت به 

گزارش »جوان« به اين شرح است:
نظر به گزارش منتشر ش��ده در روزنامه جوان مورخ 11 آذرماه 1۴01 
با عنوان »در س��ال 2022 نزديك به ۳/۳ درصد مردم ايران مهاجرت 
كردند« توضيحات اين مركز جه��ت تنوير افكار عمومی و به خصوص 

مخاطبان فهيم آن رسانه ارائه می گردد.
1- بر اساس اعلام رصد خانه مهاجرت ايران آمار مهاجرت 2 ميليون و 
۸00 هزار نفر از ايرانيان در سال 2022 مربوط به مهاجران ورودی به 
كشور می باشد و عدد ارائه شده در خصوص درصد مهاجرت ايرانيان در 

سال 2022 از سوی آن روزنامه وزين قابل استناد و معتبر نمی باشد.
2- ضمن اذعان به رس��الت آگاهی بخشی و اطلاع رس��انی مطلوب و 
ضرورت نقد سازنده نهادها، اشخاص و با توجه به شرايط كشور، لازمه 
نقد منصفانه، اشراف به جزئيات و ابعاد موضوعات برای اطمينان از دقت 
و صحت اخبار و گزارش ها می باشد كه آن رسانه محترم می بايست توجه 
داشته باشد  انتشار اخبار كذب موجب تشويش اذهان عمومی، نااميدی، 

التهاب آفرينی در سطح جامعه و ناامنی اجتماعی می شود.
۳- معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنيان رياست جمهوری و بنياد 
ملی نخبگان در سال های اخير تلاش های فراوانی جهت بسترسازی برای 
نگهداشت نخبگان داخلی و همچنين بازگشت متخصصان خارجی و 
ايرانيان غيرمقيم انجام داده اند كه از مهم ترين آنها می توان به تسهيلات 
ارائه شده به شركت های دانش بنيان در قانون جهش توليد دانش بنيان 
اشاره كرد. علاوه بر اين، در تلاش هستيم با ايجاد زيرساخت های مناسب 
شرايط را برای جذب، نگهداشت و بازگشت نخبگان تسهيل نماييم كه در 
اين زمينه نيز تهيه و تصويب آيين نامه اجرايی »جذب، نگهداشت، تعامل 
و بازگشت نخبگان« در حال آماده سازی می باشد. شايان ذكر است در 
دور جديد مديريت مركز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنيان اصل بر تعامل سازنده و برقراری هر چه بهتر ارتباط با 
رسانه ها از جمله آن رسانه محترم به منظور پيشبرد اهداف ملی و انتشار 
دستاوردها و فرصت های كشور در حوزه های علمی و فناوری و زيست بوم 
اقتصاد دانش بنيان است و اين مركز آمادگی دارد تا آمار، اطلاعات و اخبار 

لازم را در اختيار قرار دهد.

  از شهر

محمدحسين موحدنژاد |  تسنيم

۱۹ درصد مدارس کشور فرسوده اند
سرپرس�ت س�ازمان نوس�ازي، توس�عه و تجهي�ز م�دارس 
كش�ور تصري�ح ك�رد ۱۹ درص�د م�دارس س�طح كش�ور 
هس�تند.  بهس�ازي  و  مقاوم س�ازي  نيازمن�د  و  فرس�وده 
سرپرست سازمان نوس��ازي، توس��عه و تجهيز مدارس كشور با بيان 
اينكه 1۹ درصد مدارس سطح كشور فرسوده و نيازمند مقاوم سازي و 
بهسازي هستند، گفت: اگر در منطقه اي، يك فضاي آموزشي وضعيت 
بحراني دارد بايد طبق ضوابطي كه وجود دارد، برنامه ريزي هايي براي 
رفع مشكلات انجام شود.  حميدرضا خان محمدي، سرپرست سازمان 
نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشور در پاسخ به پرسشي مبني بر 
وضعيت مدارس ناايمن در تهران با توجه به هشدارهاي چندباره سازمان 
مديريت بحران و آتش نش��اني در اين باره اظهار ك��رد: موضوع ايمني 
دانش آموزان در كلاس هاي درس براي ما بسيار مهم است و در اولويت 
كاري مان قرار دارد.  وي افزود: به طور كلي 1۹ درصد مدارس س��طح 

كشور فرسوده و نيازمند مقاوم سازي و بهسازي هستند. 
سرپرست سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشور با بيان اينكه 
اگر در منطقه اي، يك فضاي آموزشي وضعيت بحراني دارد بايد طبق 
ضوابطي كه وج��ود دارد برنامه ريزي هايي براي رفع مش��كلات انجام 
ش��ود، گفت: در اين صورت لازم است دانش آموزان جابه جا شوند و در 
محيط هاي ديگري استقرار يابند تا نس��بت به مقاوم سازي و بهسازي 
مدرس��ه اقدام كنيم.  خان محم��دي اضافه كرد: درب��اره ميزان و نوع 
مدارس ناايمن بر اساس ضوابط و استانداردهاي موجود بايد جلسات 
كارشناسي دقيقي برگزار و وضعيت احصا شود تا بتوان درباره آن اعلام 
نظر نهايي كرد.  وي همچني��ن درباره وضعيت تخصي��ص اعتبارات 
س��اخت مدارس گفت: پيگيري هاي بس��ياري در حال انجام است تا 
بتوانيم تخصيص هايي را بگيريم؛ تخصيص ما از محل تبصره 1۴، صفر 
بوده است. همكاري خوبي با سازمان برنامه و بودجه داريم و وعده دادند 
كه به ما كمك كنند، كما اينكه قبل از فصل س��رما نيز عددي را براي 

تأمين وسايل گرمايشي مدارس تزريق كردند. 

كارشناس محيط زيست در گفت  وگو با »جوان«:

پارك توران را نجات دهيد
تا یوزها حفظ شوند 

به  منظور بررس�ي وضعي�ت اين روزه�اي يوزپلنگ ه�اي ايراني 
و كارهايي كه باي�د در خصوص اي�ن گونه در حال انق�راض انجام 
داد، ب�ه س�راغ يك�ي از كارشناس�ان كهن�ه  كار محيط  زيس�ت 
رفتي�م. ف�رخ مس�توفي ب�ه س�ؤالات م�ا پاس�خ گفته اس�ت. 

اگر كسي بچه يوزپلنگي ديده آيا بايد آن را بردارد؟
بستگي دارد كه كجا باشد. وقتي مثلاً در محل حفاظت شده چنين چيزي 
مشاهده مي  شود، اين بچه يوزپلنگ مادري دارد كه بايد همان دور و بر باشد، 
پس نبايد برداشت، بعد بايد فوراً به سازمان محيط  زيست اين موضوع را 
اطلاع داد، البته اگر مادر يوزپلنگ ها مرده باشد، خيلي بد است و بايد بچه ها 
را برداشت، ولي اگر نمرده باشد، مادر از بچه هاي خودش مراقبت مي  كند.  
يوزپلنگ حيواني نيست كه بدون مادر در طبيعت بزرگ   شود و اگر آن را 
به باغ وحش برديد و به آن غذا داديم هم بعداً نمي  تواند ش��كار كند، لازم 
است توسط مادر خود آموزش ببيند، بنابراين اگر كسي يوزپلنگي پيدا كرد 
لازم است سريعاً به سازمان محيط زيست اطلاع داده شود و آنها نيز منطقه 
را قرق مي  كنند يا با روش هاي ديگر از اينكه بچه يوزپلنگ آسيب ببيند 
جلوگيري مي  كنند، ولي اگر بچه را بردارند مانند بچه دزدي مي  ماند.  الان 
وضعيت اينگونه است كه چوپانان داخل محيط زيست يوزپلنگ ها شده اند 
و يك تانكر آب هم براي گوسفندان به اين محيط مي  برند، هر چقدر هم 
كه توانستند دور و دورتر مي  شوند و حتي اگر چشمه اي چيزي هم نباشد 
براي اينكه گوسفندها علف ها را بچرند با تانكر به آنها آب مي  دهند تا بتوانند 
در محيط دورتر كه محيط زندگي يوزپلنگان اس��ت، زندگي كنند. عملًا 
يوزپلنگ ها به  دليل گس��ترش پهنه دامپروري در مناطق خش��ك ايران 
محيط زيست ندارند و اين خطري است كه آنها را تهديد مي  كند، در نتيجه 
مرتب چوپان ها با يوزپلنگ ها برخورد مي  كنند و در برخي از موارد اينها را 
از لانه خود مي  دزدند. باز اين چوپان اخير انسان خوبي بوده كه آمده اطلاع 

داده است وگرنه عده اي مي  روند و آنها را مي  فروشند. 
اين موضوع كه برخي از مواقع خبري منتشر مي  شود كه 
يك تعدادي يوزپلنگ پيدا شده آيا نشان دهنده اين است 
كه ما از شرايط بحراني در موضوع يوزپلنگ ها داريم خارج 

مي  شويم؟
وقتي تعداد يك حيواني از 50 عدد پايين تر مي  آيد، وضعيت آن را بحراني 
مي  دانند؛ از دست دادن يوزپلنگ آسيايي به دليل اينكه از نظر ژنتيك اين 
يوزپلنگ با يوزپلنگ آفريقايي متفاوت است، خيلي خسارت مهمي است؛ 
شما ممكن است برويد چهارتا يوزپلنگ از يك جايي بياوريد، ولي دليل 
نمي  شود كه اگر به زحمت هم اين كار را انجام دهيد موفق شده  ايد چون 
آن  گونه و زيرگونه شما از بين رفته است، در نتيجه اولاً كه آمار مشخصي 
در مورد يوزپلنگ ها اعلام نشده است، ولي وقتي تعداد اين موجود از 50 تا 
پايين تر مي  آيد، اين شرايطش بحراني مي  شود و هر دانه آن اهميت پيدا 

مي  كند و ممكن است نسل آن از بين برود. 
ما هي يوزپلنگ، يوزپلن��گ مي  كنيم ولي خبري از اين نيس��ت كه يك 
مراقبت جدي و آموزش عمومي در اين خص��وص اتفاق افتد، مثلًا فرض 
كنيد حداقل چوپان ها را از محيط زيست اينها خارج كنند يا مثلًا راه  آهن 
يا جاده در زيستگاه يوزپلنگ ها كشيده نشود تا در نتيجه آن يوزپلنگ ها 
دائم با ماش��ين ها برخورد  كنن��د، چون آنها متوجه خط��ري كه در حال 
برخورد با آنهاست، نمي  شوند، به هر حال دولت موظف است از اين گونه 

نادر مراقبت كند. 
با توجه به همين اتفاقاتي كه در خصوص يوزپلنگ ها پيش 
مي  آيد، برخي معتقد هستند كه اصلًا لازم است كه تمام 
آنها از زيستگاه  هايشان جمع  آوري شوند و به دنبال ازدياد 

نسل آنها باشيم. 
خير اين كار خطرناكي است، بايد زيس��تگاهي را كه يوزپلنگ ها به طور 
طبيعي آنجا زندگي كنند، مراقبت كرد، بلكه بايد خوراك آن تأمين شود، 
وقتي يوزپلنگ در يك زيستگاه هست، معمولاً يك غذايي دارد ولي اكنون 
كار يوزپلنگ هاي ايراني به خوردن خرگوش و امثال آنها رسيده است، در 
حالي كه خوراك قبلي آنها آهو بود؛ وقتي آهوها شكار مي  شوند، به شوخي 
مي  گويم مثل اين است كه اگر آدم خودش را جاي اين يوزپلنگ ها بگذارد، 
صبح كه از محل خواب خود بيدار مي  شود، نگران است كه امروز چه چيزي 
را شكار كند، اين است كه الان يوزپلنگ ها مگر اينكه سگي يا حيواناتي از 
اين دست را شكار كنند، ولي خوراك واقعي به دست نمي  آورند.  زيستگاه 
جايي اس��ت كه چرخه غذايي يوزپلنگ را تنظيم و غ��ذاي آن را تأمين 
مي  كنيد. يوزپلنگ ها اكنون به جاي آهو حداكثر گوسفند مي  خورند و اگر 

كسي مي  خواهد اينها را نجات دهد بايد آهوها را آنجا بياورد. 
خب مگر مي  توان آهو براي يوزپلنگ آورد؟

 بله، چرا نمي  ش��ود. از همه  جا مي  توان آورد، همين كه ش��ما از شكارگاه 
مراقبت كنيد، خودش تأمين مي  شود. مگر قبلًا چكار مي  كردند. قبلًا اين 
همه آدم نبودند، يك  قرق  بانی بود كه اگر كسي برای شكار می آمد، پدرش 
را درمی آورد. هيچ كس هم جرئت نمي  كرد برود. وقتي افراد جرئت نكنند 
به محيط زيست تعدي كنند، محيط زيست حفظ مي  شود، ولي وقتي در 

منطقه زيستگاه يوزپلنگ گوسفند ريختي اين اتفاق نمي  افتد. 
چيزي كه در مورد تعداد يوزپلنگ ها تخمين زده مي  شود، 

اكنون چه مقدار است؟
آمار درس��تي كه وجود ندارد ولي زير 50 يعني چي��ز در حدود ۳0 تا ۴0 
تاست، ولي هر توله آن به شكل حيرت انگيزي با ارزش است و اگر اين هم 
از بين برود، نشان مي  دهد يعني تقريباً نمي  توانيم از زيستگاه هاي خودمان 

كه ثروت هاي طبيعي  مان است، حفاظت كنيم. 
امكان اين وجود دارد يوزپلنگ  هايي را كه در اسارت به 

 دنيا مي  آيد، به طبيعت بازگردانيم؟
اصلًا چنين چيزي امكان ندارد؛ مادر بايد به بچه خود روش ش��كار را ياد 
بدهد، در اين فيلم ها ش��كار ديده  ايد كه مثلًا يوزپلن��گ مي  رود يك آهو 
مي  گيرد، مي  اندازد جلوي بچه هايش و آنها با آن بازي مي  كنند و روي آن 
مي  پرند، با آن بازي مي  كنند، اينگونه است كه يوزپلنگ شكاري مي  شود، 
اما اگر در اس��ارت به آنها غذا بدهند، مثل بچه مدرسه هاي بالاي شهري 
مي  شوند كه اصلاً با بيرون ارتباطي ندارد و متوجه نمي  شوند كه طرف مقابل 
دشمن است يا دوست است، برخلاف بچه هاي كف خياباني كه به خوبي 

تشخيص مي  دهند در اطرافشان چه خبر است. 
پس دلي�ل اينكه برخي از آنه�ا را در اس�ارت نگهداري 

مي  كنيم، چيست؟
اين كارها براي اين اس��ت كه مي  خواهند مخزن ژنتيك��ي ايجاد كنند تا 
يوزپلنگ ها كلاً از بين نروند و چون اين احساس وجود دارد كه ممكن است 
نتوان يوزپلنگ ها را اداره كرد، وقتي اين احساس وجود دارد، مجبور هستند 
يوزپلنگ را جدا كنند و تا حداقل بخشي از آن باقي بماند، در حالي كه بايد 
در محيط زيست خود زندگي كند.  توران تبديل به يك جاي وحشتناكي 
شده است و اگر كسي جدي باشد بايد با اين نفوذ به اين منطقه مقابله كند، 
بايد چوپان ها را از محيط  هايي كه مربوط به آنها نيست و رفته اند به شكل 
مصنوعي آنجا زندگي مي  كنند، خارج كنند، وقتي كه شما در دورترين نقطه 
صحرا تانكر قرار داديد، يعني گوسفند ديگر در همه جاي آن منطقه هست 
در حالي كه سابقاً گوسفندان در ارتباط با يك روستا يا چشمه بودند، ولي 
با اين شرايط ديگر نيازي به چنين چيزهايي هم نيست و طرف رفته تمام 
پهنه اكوسيستم را گرفته است.  متأسفانه در كشور مناطق حفاظت شده و 
پارك هاي ملي، شناسنامه و سند ندارند وگرنه كسي نبايد وارد آن مي  شد 
البته الان هم اگر همين كارهاي دولتي نباشد همين چهارتا يوزپلنگ را هم 

دزديده بودند و به كشورهاي ديگر مي  فروختند. 

رضا علیپور


